
شهردار شیراز در هشتمین اجلاس مجمع رؤسای کمیسیون های 
شهرس��ازی و معماری ش��ورای اس��لامی و معاونین شهرسازی و 
معماری کلانشهرها و مراکز استان ها گفت: بازآفرینی و باززنده سازی 
بافت تاریخی شیراز از اهمیت زیادی برخوردار است. به گزارش اعظم 
صفری خبرنگار روزنامه تجارت از شیراز، وزیر کشور در هشتمین 
اجلاس مجمع رؤس��ای کمیس��یون های شهرس��ازی و معماری 
ش��ورای اس��لامی و معاونین شهرسازی و معماری کلانشهرها و 
مراکز اس��تان ها گفت: ش��هید آیت الل رئیسی معمار جدید در حوزه 

مدیریت از نوع جهادی و مردم  داری بود.
سردار احمد وحیدی ضمن تسلیت شهادت شهدای خدمت، اظهار 
کرد: آیت الل رئیسی معمار جدید در حوزه مدیریت از نوع جهادی 

و مردم  داری بود.
وحیدی همچنین دلیل برگزاری این مجمع و خروجی آن را مورد 
تأکید قرار داد و تصریح کرد: یکی از مشکلات همایش های ما، عدم 
پیگیری نتایج حاصل از برگزاری آنهاست که به یک آفت تبدیل شده 
است. وزیر کشور تاکید کرد: انتظار بنده این است که پس از اختتامیه 
این اجلاس، گزارشی ارائه شود که در بحث بازآفرینی شهری به 
نتایج و برنامه های جدید و مش��خصی رس��ید ه ایم، با اینکه مفاهیم 

جدیدی کشف و به بحث و گفت وگو گذاشته خواهد شد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه پیام و حرف جدی��دی در خصوص بافت های 
حاشیه ای، تاریخی و فرهنگی نشنیده ایم، گفت: باید این موضوع 
را حل کرد. وحیدی همچنین با اشاره به اینکه شهرداران ما ۳5۰ 
همت بودجه دارند که بخش زیادی از آن را باید صرف شهرسازی 
کنند، تأکید کرد: برای بهینه مصرف کردن بودجه شهرسازی باید 
با الگویی حرکت کرد که با مبانی ها همخوانی داش��ته باش��د. وزیر 
کشور با تاکید بر اینکه اصالت و هویت که اساس زندگی شهری 
اس��ت باید در ش��هر مش��هود باشد، عنوان کرد: جهان بینی، باید در 

طراحی های شهری مدنظر قرار گیرد.
وحی���دی ب���ا بی���ان ای���ن موض���وع ک���ه هویت اس���لامی  � 
ایران���ی در معماری ه���ا نی���ز موض���وع م���ورد تأکی���د رهبر 
معظ���م انق���لاب اس���ت، گفت: آیا ب���ه خوبی مفاهیم را 

می شناسیم؟ 
وی ب��ا تاکی��د ب��ر این نکته که محور توس��عه ش��یراز باید حضرت 
ش��اهچراغ)ع( و برآمده از ارزش های این امامزاده واجب التعظیم 
باشد، افزود: نقش وجود ایشان در هویت سازی شهر باید مشخص 

باشد.
وزیر کشور که معتقد است فضای روانی حاکم بر شهر از ساختمان ها 
اثر می پذیرد، گفت: متاسفانه طبیعت زیبا در برخی از شهرها از منظر 

زیباشناختی دستخوش تغییرات شده است.
وحیدی همچنین با بیان اینکه معماری حاکم بر مهندسی است و 
باید ابتدا آن را دید و سپس محاسبات را انجام داد، خاطرنشان کرد: 
در بافت های تاریخی سالهای زیادی است که در خصوص بازبینی 

صحبت می شود اما کار جدی انجام نشده است.
وی اضافه کرد: به عنوان مثال؛ می شد ساخت واحدهای مسکونی 
نهضت ملی مسکن را در بافت های فرسوده و تاریخی پیش بینی 
کرد. وزیر کشور همچنین با بیان اینکه بسیاری از اوقات بافت های 
فرسوده و حاشیه ای روی هم افتاده و آسیب زا شده اند که باید این 
موارد را در چنین جلساتی مطرح و راهکار ارائه داد، تاکید و عنوان 
کرد: باید نگاه یکپارچه بر مدیریت شهر در این چنین جلساتی دیده 
شود. وحیدی تأکید کرد: راهکارهای عملی برای احیا و بازآفرینی 

بافت ها بسیار مهم و حساس است.
ش���هرداری ها ب���رای ش���کل گیری یک���ی از مهمتری���ن  � 

مراحل تمدن سازی اسلامی تلاش کند
نماینده ولی فقیه در فارس و امام  جمعه شیراز در هشتمین اجلاس 
مجمع رؤس��ای کمیس��یون های شهرس��ازی و معماری شورای 
اس��لامی کلانش��هرها در ش��یراز با بیان اینکه در هر رشته علمی 
مجتهد می خواهیم و در غیر اینصورت نمی توانیم کشور را مدیریت 
کنیم، گفت: زمینه برای اسلامی شدن شهر بیش از گذشته فراهم 
ش��ود. آیت الل لطف الل دژکام هم ضمن تس��لیت شهادت شهدای 
خدمت، گفت: مسئله شهرسازی و اینکه شهر باید چگونه ساخته 
شود و شهر اسلامی چگونه شهری است با علوم مختلفی ارتباط 
دارد و ما گاهی تصور می کنیم که شهرسازی مساوی با تخصص 
عمران است. وی با بیان اینکه معمار غیر از متخصص عمران است، 
افزود: بخشی از علوم را در آموزش ها سانسور کرده ایم.دانش اروپایی 

را هم سانسور کرده ایم.
نماینده ولی فقیه در فارس همچنین یا بیان اینکه در برنامه ریزی 
شهری و طراحی طراح های جامع و تفضیلی شهرها دچار مشکل 
ش��ده ایم، عنوان کرد: مرکز پژوهش های ش��هر شیراز با همکاری 
مجمع حکمت اسلامی فارس یکسری کارهای مطالعاتی در این 

زمینه انجام داده است.
امام جمعه شیراز تاکید کرد: نمی شود در دنیایی که همه چیز بر مدار 

آیه های الهی شهر بسازیم اما بگوییم آیه الهی نباشد.
وی تاکید کرد: شهرداری برای شکل گیری یکی از مهمترین مراحل 
تمدن سازی اسلامی یعنی همین شهرسازی که بر اساس آیه های 
الهی اس��ت، کمک کند، چرا که اگر ش��هرداری ها نخواهند، چیزی 

ترویج نخواهد شد.لذا اگر شوراهای شهر و شهرداران همراهی کنند 
این مسیر به جایی می رسد گه دیگران را با خود همراه می کند.

آیت الله دژکام درخصوص بافت تاریخی شیراز هم  � 
عنوان کرد: در شیراز ۳۶۰ هکتار بافت تعریف شده که 
کم نیست اما آیا ضرورت استدلال حفظ بافت تاریخی 

را در بر می گیرد؟ 
آیت الل دژکام در خاتمه سخنانش با بیان اینکه در هر رشته علمی 
مجتهد می خواهیم و در غیر اینصورت نمی توانیم کشور را مدیریت 
کنیم، گفت: زمینه برای اسلامی شدن شهر بیش از گذشته فراهم 
شود. رئیس مجمع رؤسای کمیسیون شهرسازی و معماری کشور 
در هشتمین اجلاس مجمع رؤسای کمیسیون های شهرسازی و 
معماری شورای اسلامی کلانشهرها در شیراز گفت: برای جلوگیری 
از انقط��اع فرهنگ��ی، تاریخی و نس��لی نیازمند احیای بافت تاریخ 
هس��تیم. مهدی عباس��ی گفت: موضوع بازآفرینی و احیای بافت 
تاریخی ش��هرهای کش��ور، مبحث پرچالشی است که مخالفین و 
موافقینی دارد. وی گفت: موافقین مبنای فکری و اس��تدلال های 
قوی دارند. مخالفین هم به دلیل ایجاد بن بس��ت توس��ط برخی 

طرح ها، اساس کار را زیر سوال نمی برند.
رئیس مجمع رؤسای کمیسیون شهرسازی و معماری کشور با تاکید 
ب��ر اینک��ه کمتر کس��ی وج��ود دارد که با حفاظت و صیانت از بافت 
تاریخی و آثار میراثی مشکل داشته باشد، گفت: بافت تاریخی یک 
فرهنگ و ارزش متعالی است و متخصصین شهری باید برای بن 

بست ها فکری کنند.
عباسی اضافه کرد: باید طرح ها، الزامات و اقدامات پیرامون بافت 
تاریخ��ی م��ورد ارزیابی قرار گیرن��د، گفت: باید میزان موفقیت ها، 
پذیرش اجتماعی و تحلیل اقتصادی مورد بررس��ی قرار گیرند. با 
نگاه فراتر از مس��ائل ماموریت دس��تگاهی، باید ببینیم که از منظر 

تاب آوری، امروز در چه وضعیتی قرار داریم.
وی با تاکید بر اینکه احیا و مرمت بافت تاریخی از مسائلی است که 
باید بر اساس آن طرح های آینده را مشخص کرد، گفت: کاری که 
شهرداری و شورای اسلامی شهر شیراز در ادوار مختلف انجام داده 
می تواند الگو برای سایر شهرها مورد استفاده قرار گیرد. عباسی با 
تصریح بر اینکه حضور و فعالیت در بافت، سرزندگی را باز می گرداند، 
پس باید الگوهای موفق را پیاده کنیم، گفت: حضور در فضا و محیط 
با آنچه که در کتاب و تصاویر بدست می آوریم متفاوت است.بنابراین 
اگ��ر می خواهی��م انقطاع فرهنگی ب��ه وجود نیاید باید این زمینه را 
فراهم کرد که به دلیل پیوستگی در محلات قدیمی، این زمینه در 

بافت تاریخی مهیاست.
وی تاکید کرد: برای جلوگیری از انقطاع فرهنگی، تاریخی و نسلی 

نیازمند احیای بافت تاریخ هستیم.
شیراز به لحاظ موقعیت می تواند الگو باشد � 

رئیس ش��ورای اسلامی ش��هر شیراز در هشتمین اجلاس مجمع 
رؤس��ای کمیسیون های شهرس��ازی و معماری شورای اسلامی 
کلانشهرها در این کلان شهر گفت: شیراز به لحاظ موقعیت، یک 

ویژه شهری است که می تواند موضوع مطالعه و الگو باشد.
سید ابراهیم حسینی با بیان اینکه امید است رفتار ما آیینه تمام نمای 
مردم خوب شیراز باشد، گفت: شیراز به لحاظ موقعیت، یک ویژه 

شهری است که می تواند موضوع مطالعه و الگو باشد.
وی ادامه داد: مطالعه بافت تاریخی شهر شیراز نشان  � 
می دهد که آیا بین شهرسازی و معماری و اندیشه دینی 
و غیردین���ی انس���ان ها ارتباط���ی وج���ود دارد ی���ا نه؟ و آیا 
ارتباطی بین میهمان نوازی ش���یرازی ها با معماری در 
س���طح ش���هر برقرار اس���ت؟ آیا بین خوش ذوقی مردم 
شیراز با گنبدهای فیروزه ای ارتباطی هست؟ آیا پشت 
آیینه کاری های حرم شاهچراغ)ع( و کاشی های هفت 
رنگ و یا معماری های خاص حافظیه و سعدیه ارتباطی 

با اندیشه ها وجود دارد؟
وی همچنین ساخت  پنج دری و هفت دری های ویژه شیرازی ها 
حاصل خوش خلقی مردم ش��یراز ذکر و پیش��نهاد کرد: در راستای 
تقویت ارتباط بین شهرها، بخشی از این اجلاس به پشتوانه های 

فکری شهرسازی و معماری قدیم و جدید اختصاص داده شود.
بازآفرین���ی و باززنده س���ازی باف���ت تاریخی ش���یراز از  � 

اهمیت زیادی برخوردار است
شهردار شیراز در هشتمین اجلاس مجمع رؤسای کمیسیون های 
شهرسازی و معماری شورای اسلامی کلانشهرها در این کلان شهر 
با تأکید بر این موضوع که بازآفرینی و باززنده سازی بافت تاریخی 
از اهمیت زیادی برخوردار اس��ت، گفت: باید در حفظ و نگهداری 

بافت، تمام تلاش خود را به کار ببریم.
محمدحسن اسدی، با محوریت بازآفرینی و احیای بافت تاریخی 
ش��هرهای کش��ور برگزار شد، اظهار کرد: بازآفرینی و احیای بافت 

تاریخی شهرها موضوعی حساس است.
وی با بیان اینکه امروز ش��رایط به نحوی اس��ت که هر روز بافت 
مرکزی و فرهنگی فرسوده تر می شود و ساکنین عزیمت می کنند، 

تصریح کرد: با این روند بافت یا خالی از سکنه می شود و یا افرادی 
جایگزی��ن می ش��وند که بعضا موجبات بزه��کاری و ناهنجاری را 
فراهم می کنند. اسدی همچنین خطاب به رؤسای کمیسیون های 
شهرس��ازی و معماری ش��ورای اس��لامی و معاونین شهرسازی و 
معماری کلانش��هرها و مراکز اس��تان ها ادامه داد: ش��ما به عنوان 
عضو پارلمان ش��هری و مجلس محلی می توانید تصمیم گیری 
خوب��ی ب��ا ایجاد دفاتر تس��هیلگری و کارگزاری، تجمیع پلاک ها، 
کاهش عوارض، تغییر نگاه دولت و وزارت میراث فرهنگی و… 

در بافت داشته باشید.
شهردار شیراز با تصریح بر این موضوع که امروز نگاهی سختگیرانه 
نسبت به بافت تاریخی و فرهنگی شیراز توسط شهرداری و اداره 
کل میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی فارس ش��کل 
گرفته، گفت: اگرچه اجازه نداد ه ایم تعدی و تعرضی به بافت انجام 
شود، اما از طرفی دیگر مقاومت ها موجب کاهش سرمایه گذاری ها 

شده است. 
اس��دی مجددا از رؤس��ای کمیس��یون های شهرسازی و معماری 
ش��ورای اس��لامی و معاونین شهرسازی و معماری کلانشهرها و 
مراکز استان های کشور خواست که برنامه جامع برای بافت تاریخی 
و فرهنگی ارائه دهند و تاکید کرد که نگاه دولت در ارائه تسهیلات 

هم کمک کننده است.
وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به آغاز به کار دوره جدید 
مجلس شورای اسلامی، گفت: نگاه نمایندگان مجلس نیز در این 
باره می تواند موثر باشد، لذا تعامل با نمایندگان بیش از گذشته در 

دستور کار قرار گیرد.
ش��هردار ش��یراز با تاکید بر اینکه بازآفرینی و باززنده س��ازی بافت 
تاریخ��ی از اهمی��ت زیادی برخوردار اس��ت، گفت: باید در حفظ و 

نگهداری بافت، تمام تلاش خود را به کار ببریم.

اسدی با اشاره به قدمت کلانشهر شیراز در بعد تاریخی، فرهنگی 
و مذهبی، گفت: ش��یراز با پیش��نیه چند هزار س��اله در چهار دوره 
پایتخت سیاس��ی کش��ور بوده است که آخرین آن مربوط به دوران 
زندیه بوده و آثار به جای مانده از آن دروان، امروز مقصد توریست ها 

و گردشگران شده است.
وی همچنی��ن از آغ��از عملی��ات اجرایی پروژه احیای زندیه پس از 
۲5 سال خبر داد. شهردار شیراز، انتخاب این کلان شهر به عنوان 
پایتخت محیط زیس��ت آس��یا را یک افتخار زیست محیطی ذکر و 

عنوان کرد: شیراز در طول سال، حتی یک روز آلودگی ندارد.
اس��دی؛ وجود هزار هکتار باغات قصردش��ت، کس��ب عنوان شهر 
جهانی صنایع دستی و …را بخشی از افتخارات شهرداری شیراز 
برشمرد و گفت: سیاست های دولت در ادوار مختلف بر مبنای توسعه 
افقی شهرها بوده و موجب شده که هسته مرکزی و بافت آن خالی 

از سکنه شود که باید فکری به حال آن شود.
وی در بخش پایانی س��خنانش با بیان اینکه دنیا به دنبال احیای 
بافت تاریخی و فرهنگی اس��ت و اقتصاد را بر اس��اس رونق بافت 
تعری��ف می کن��د، اب��راز امیدواری کرد که بهره لازم از این اجلاس 

حاصل شود.
بازآفرین���ی باف���ت تاریخ���ی فرهنگ���ی ش���یراز  نیازمند  � 

حرکت همه جانبه است
رئیس کمیس��یون شهرس��ازی ، معماری و هوشمندسازی شورای 
اسلامی شهر شیراز گفت: بافت تاریخی فرهنگی شیراز در طول 
زمان دس��تخوش فرس��ودگی عمده قرار گرفت و امروز باز آفرینی 

آن نیازمند حرکت همه جانبه است.
مصطفی کیانی رحیمی با محوریت بازآفرینی و احیای بافت تاریخی 
شهرهای کشور برگزار شد، با بیان اینکه بافت تاریخی شهر شیراز 
یکی از منحصر به فردترین بافت های شهری باقی مانده از دوران 
ایران کهن ایران اس��ت، گفت: این بافت به واس��طه ساختار شبکه 
معابر و سلس��له مراتب ش��هری، کاملا نظام مند ش��کل گرفته و 
حفظ ش��ده و محلات مختلف براس��اس نوع زندگی س��اکنین آن 

ایجاد شده  است.
وی ادام��ه داد: ب��ا نگاه��ی کنجکاوانه به بافت تاریخی در می یابیم 
که در حرکتی دو سویه، این بافت محل رشد و شکوفایی فرهنگ 
غنی و جهانی شیراز شده و علما، شاعران، هنرمندان و اندیشمندان 
بی شماری را در بستر خود به تعالی رسانده و هم اینان به گسترش 

فرهنگ اصیل شهر شیراز کمک کرده اند.
رئیس کمیس��یون شهرس��ازی ، معماری و هوشمندسازی شورای 
اسلامی شهر شیراز خاطرنشان کرد: پس از تغییرات رویکرد صنعتی 
و جایگزینی اتومبیل در مناس��بات ش��هری و تسلط حرکت سواره 
بر پیاده، این بافت ارزش��مند از چرخه رش��د و تعالی خود باز ماند 
و دچار فرس��ودگی کارکردی و س��پس در چرخه ای معیوب دچار 
فرس��ودگی کالبدی نیز ش��د؛ اگرچه متاس��فانه این بافت از چرخه 
پیش��رفت ش��هری خارج ش��د اما با تغبیر نگاه شهرسازی به سوی 
توسعه درون زای شهری، بافت تاریخی( فرهنگی و مذهبی مجددا 

در مرکز توجهات قرار گرفت.
کیانی  رحیمی خاطرنشان کرد: فرصت های بی شمار سرمایه گذاری 
در بافت به واسطه عقیده اندیشمندان، می تواند بستری برای معرفی 
فرهنگ اصیل و غنی شیراز به جهانیان باشد، چرا که به عقیده  جامعه 
شناسان، شیراز نه تنها فرهنگ این بلکه یک سبک زندگی است.

وی اضافه کرد: البته بافت تاریخی فرهنگی شیراز در طول زمان 
دستخوش فرسودگی عمده قرار گرفت و امروز باز آفرینی آن نیازمند 

حرکت همه جانبه است.
رئیس کمیسیون شهرسازی  و معماری شورای اسلامی شهر شیراز 
با بیان اینکه در بحث  کالبدی فرس��ودگی بناها، نقص در ش��بکه 
تاسیسات زیربنایی، نبود سیستم یکپارچه دفع فاضلاب که نیازی 
اساس��ی در راس��تای توسعه پایدار ش��هری است و …در بافت به 
چش��م می خورد، گفت: در بعد فرهنگی و اجتماعی نیز متاس��فانه 
به دلیل مش��کلات مختلف، س��اکنین اصلی بافت و مردم اصیل 
ش��یراز به کوچ از این بافت روی آوردند و جایگزین آنها، مهاجران 

و اتباع بیگانه شدند.
کیانی   رحیمی همچنین مشکلات اقتصادی و زیست محیطی را در 
بافت مورد توجه قرار داد و گفت: اجرای طرح های باز زنده سازی و 
بازآفرینی بافت موجب بازگشت به بافت و یا ایجاد زمینه سکونت 
و اقامت در بافت ش��ده اس��ت که گواه و ش��اهد این بازس��ازی و باز 
زنده سازی همین پهنه بین الحرمین، بافت پیرامونی، بازار وکیل و 

ثبت مجموعه زندیه و …است.
وی همچنی��ن یکی از عمده ترین مش��کلات اج��رای پروژه ها در 
بافت تاریخی را کمبود اعتبار دس��تگاه های متولی خدمات رس��ان 
به ویژه در مباحث زیرس��اختی ذکر کرد و گفت: با بهبود و ارتقای 
زیرساخت های شهری و نزدیک شدن سرانه به این خدمات شاهد 

افزایش ساکنین بافت خواهیم بود.
این عضو شورای اسلامی شهر شیراز از مقامات عالی دولت خواستار 
پیش بینی بودجه در دستگاه های تخصصی ذی زبط مختص هزینه 
کرد در بازآفرینی بافت های تاریخی برای رشد و شکوفایی هرچه 

بیشتر بافت های تاریخی شد. 
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شهردار شیراز عنوان کرد : 


